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高一英语语法复习专题：定语从句易错点及练习巩固
误区一　关系词的漏用或关系词的误用

(1)【误】There are many people think that wealth is better than health.

【正】There are many people who/that think that wealth is better than health.

【正】There are many people thinking that wealth is better than health.

[分析]　此句是there be句型，故判断“think that ...”用作定语；先行词是people，从句中缺少主语，故用who/that引导定语从句，相当于现在分词thinking。

(2)【误】I still remember the days when I spent with farmers in the countryside.

【正】I still remember the days (that/which) I spent with farmers in the countryside.

[分析]　先行词是the days，从句动词spent缺少宾语，故用关系代词that/which引导定语从句，并在从句中作宾语，可省略。

(3)【误】All the books which were borrowed from the library must be returned on time.

【正】All the books that were borrowed from the library must be returned on time.

[分析]　当定语从句的先行词被all, some, any, no, few等修饰时，关系代词用that。

(4)【误】Until now, we have raised 50,000 pounds for the poor children, who is quite unexpected.

【误】Until now, we have raised 50,000 pounds for the poor children, as is quite unexpected.

【正】Until now, we have raised 50,000 pounds for the poor children, which is quite unexpected.

[分析]　考查非限制性定语从句，先行词并非children，而应为整个主句所述的内容，另as在引导非限制性定语从句时，常用于肯定，而which常用于否定，故本题应用which来引导非限制性定语从句。

[注意]　造成上面错误主要因为以下几点：
1对先行词判断不准，特别是当先行词被其他句子成分分离开时。
2不清楚关系代词和关系副词的区别。
3不了解特殊关系词的区别，如关系代词as与which， that与which的区别。
针对以上错因，可从以下几方面着手：
1准确判断先行词，解题时，如遇过长过繁的句子，应学会简化，将干扰项移除。
2找对先行词后，将其代入定语从句，一般而言，代入之后，不需加介词的，应用关系代词来引导从句，而需要加介词的，则用关系副词来引导。
3加强基础知识的学习，如：关系词何时可省略，特殊先行词之后的定语从句，特殊关系词的用法区别等。
误区二　关系代词与替代词的重复或与普通代词的误用

(1)【误】He was the lost boy that his parents were looking for him everywhere.

【正】He was the lost boy that his parents were looking for everywhere.

[分析]　定语从句中关系代词作从句中动词look for的宾语，而him与关系代词that指代的内容重叠，均是the lost boy，因此him多余，需删除。

(2)【误】They were deeply moved, most of them were with tears in their eyes.

【正】They were deeply moved, most of whom were with tears in their eyes.

【正】They were deeply moved, and most of them were with tears in their eyes.

【正】They were deeply moved, most of them with tears in their eyes.

[分析]　分析句式可知，此处是“介词＋关系代词”型的定语从句，先行词指人，故用whom引导定语从句。此句还可以改为并列句或独立主格形式。

[注意]　造成以上错误主要是由于几个方面掌握不牢而致。

(1)关系代词的作用：既指代先行词又起连接句子的作用，因此关系代词与指代同为先行词的代词不能重复出现在定语从句中。

(2)定语从句的定义：在复合句中，修饰某一名词或代词的句子叫作定语从句，定义中要求把握几点：首先要有主句，其次关系词引导的为从句，再次从句要修饰主句中的某个名词或代词，因此要知晓定语从句与并列句或其他句式的区别，才能避免错误的发生。

误区三　定语从句中主谓不一致或与其他结构的误用

(1)【误】This is one of the rooms that was damaged in the fire.

【正】This is one of the rooms that were damaged in the fire.

[分析]　句意：这个房间是那次大火中被烧毁的房间之一。在one of ... 结构中，先行词为of后的复数名词或代词，从句谓语用复数形式。但当先行词是“the only/very one of＋复数名词”时，从句谓语则用单数形式。比较：

This is the only one of the rooms that was damaged in the fire.

这就是那次大火中唯一一个被烧毁的房间。

(2)【误】The university in France that I am applying for having its own requirement.

【正】The university in France that I am applying for has its own requirement.

[分析]　此题中that I am applying for为定语从句，修饰先行词the university，介词for与have无关。分析句式结构可知，该句主语为the university，缺少谓语，且谓语动词应用第三人称单数形式。

[注意]　造成以上错误一是由于对先行词，特别是特殊先行词把握不好，二是定语从句起了干扰作用。因此在解题时，首先要找对先行词，并要学会简化句式结构，化繁为简，这需要我们在平时训练时多分析、多积累。
误区四　定语从句与强调句型结合考查时造成的误用

【误】Could it be in the restaurant that you had dinner with me yesterday where you lost your handbag?

【正】Could it be in the restaurant where you had dinner with me yesterday that you lost your handbag?

[分析]　本句中where引导的为定语从句，而that为强调句型中的连接词，如颠倒误用则导致句子结构混乱、语义不明。

[注意]　造成以上错误主要是因为定语从句与强调句型结合考查时，不能进行分辨而致。在解此类题型时，要首先判断哪一部分为强调句型强调句型强调的是句子中的一个完整成分，详参本书“特殊句式”部分，然后再判断是否为定语从句。

巩固练习1
1. All of the flowers now raised here have developed from those _______ in the forest. 

A. once they grew
B. they grew once    
C. they once grew

D. once grew

2. In the office I never seem to have time until after 5:30 pm, _____ many people have gone home.

A. that
  


B. which      

C. whose time
    
D. by which time

3. Is this the reason _______ at the meeting for his carelessness in his work? 

A. he explained
 
B. what he explained   C. how he explained
D. why he explained

4. Luckily, we’d brought a road map without ______ we would have lost our way. 

A. it       

B. that      


C. this    


D. which

5. When he was working there he caught a serious illness from _____ efforts he still suffers. 

A. which   

B. that        

C. whose
   


D. what

6. It’s said that he’s looking for a new job, one ______ he can get more money to support his family. 

A. when    

B. where         C. that
    


D. which

7. We are living in an age ______ many things are done on puter. 

A. which
   

B. that        

C. whose
   


D. when

8. The little time we have together we’ll try _____ wisely.

A. spending it  

B. to spend it         C. to spend


D. spending that

9. The old building, behind _______ was a famous church, was _______ we used to work.

A. that, the place

B. it, the place    

C. which, where

D. what, where

10. We will be shown around the city: schools, museums, and some other places, _______ other visitors seldom go.   A. what
     
B. which            C. where
    

D. when

11. The modern history of Italy dates from 1860, ______ the country became united. 

A. when  

B. if     


C. since
  


D. until

12. All of the flowers now raised here have developed from those _____ in the forest.

A. once they grew
B. they grew once  
C. that once grew

D. once grew

13. You could see the runners very well from ______ we stood.

A. which


B. where  


C. that



D. when

14. Recently I bought an ancient Chinese vase, _______ was very reasonable.

A. which price

B. the price of which  C. its price
 

D. the price of whose

15. What have you got _____ will help a cold? 

A. what


B. that  


C. it
D. who

16. He was very angry and I can still remember the way _____ he spoke to me.

A. how



B. that   

C. what



D. which

17. Do you know the man from ________ house the pictures were stolen?

A. which


B. that  


C. what



D. whose

18. I can think of many cases _______ students obviously knew a lot of English words and expressions but couldn’t write a good essay.

A. why 


B. which    

C. as
    

D. where

19. Is this all that you need? If you married me, I’d give you everything you _____.

A. want
  

B. wanted   

C. had wanted


D. are wanting

20. I met the teacher in the street yesterday ________ taught me English three years ago. 

A. which 


B. when     

C. where
  


D. who 

21. He’s got himself into a dangerous situation _____ he is likely to lose control over the plane. 

A. where  


B. which       
C. while  


D. why

22. He made another wonderful discovery, ______ of great importance to science.

A. which I think is
B. which I think it is  C. which I think it
D. I think is

23. Dorothy was always speaking highly of her role in the play, ____, of course, made the others unhappy.

A. who
   


B. which     
C. this
  


D. what

24. Their problem today is somewhat similar to _____ they faced many years ago. 

A. that
 


B. which     
C. that which  

D. it

25. I saw some trees the leaves of _____ were black with disease. 

A. that
   


 B. which      
C. it
  



D. what

26. The famous basketballer, _______ tried to make a eback, attracted a lot of attention. 

A. where
  

B. when     

C. which   


D. who

27. When they went into the shop and asked to look at the engagement rings, the girl brought out a cheaper one, _______ she had arranged with James.

A. the which was what

B. what was that  C. which was what
D. that was that

巩固练习2
1. Last month, part of Southeast Asia was struck by floods, from ____ effects the people are still suffering. A. that



B. whose         C. those


D. what

2. Mark was a student at this university from 1999 to 2003, __________ he studied very hard and was made Chairman of the Students’ Union.

A. during which time

B. for which time   C. during whose time
D. by that time

3. The English play ________ my students acted at the New Year’s party was a great success.

A. for which


B. at which
C. in which



D. on which

4. I can think of many cases _______students obviously knew a lot of English words and expressions but couldn't write a good essay.

A. why       

B. which     
C. as         


D. where

5. George Orwell, ________ was Eric Arthur, wrote many political novels and essays.

A. the real name   
B. what his real name    C. his real name    
D. whose real name

6. American women usually identify their best friend as someone _______ they can talk frequently.

A who       

B. as    

C. about which   


D. with whom

7. Anyway, that evening, _______ I'll tell you more about later, I ended up staying at Rachel's place.

A. when     

B. where    

C. what      


D. which

8. The factory ____ the students visited last week is the one ____ I have worked for thee years.

A. that; which      B. when; in which  
C. /; where        
D. which; that

9. The most important thing _____ we should pay attention to is the first thing ____ I have said.

A. which; that   
B. that; which    
C. which; which  


D. that; that

10. The school _____ my father teaches is a world-famous one, _____ was set up 100 years ago.

A. where; which  
B. which; which 
C. /; where     
D. where; that

11. ________ is known to everybody, the moon travels round the earth once every month.

A. It       

B. As      

C. That      

D. What

12. ―When was the house built? ―It was built in 1949 _______ the PRC was founded.

 A. which      
B. that   

C. what       
D. when

13. He never reads anything _______ is not worth reading.

 A. as        

B. which    

C. who       
D. that
14. He has three brothers, ________ is a doctor.
A. all of them   
B. all of whom   
C. none of whom
D. both of them

15. The young mother made her baby fall to the ground, ______ brought her heart to her mouth.

A. it    


B. and that    
C. and which    
D. that

16. Is this the reason ______he explained at the meeting for his carelessness in his work?

A. that      

B. what    

C. how     

D. why

17. The Oscar is one of the film prizes _______ offend to any Chinese actor or actress so far.

A. which are not    B. that have not been   C. that has not      D. that has not been
18. You were very impolite to him, for ______ you should make an apology to him, I think,

A. this    


B. which    

C. what   

D. that

19. The artist ______ the judge gave a prize is the teacher _____ I have been taught painting for two years.

A. from whom; by whom    B. to whom; who  C. from whom; who  
D. to whom; by whom

20. Henry set up a club for football fans, ________ he invited all his friends.

A. for whom    
B. to whom  C. to which     
D. from which

21. His parents wouldn't let him marry anyone ________ family was poor.

A. of whom    

B. whom  
C. of whose    
D. whose

22. I bought an ancient Chinese vase, _______ was very reasonable.

A. which price  

B. the price of which   C. its price       D. the price of whose

23. He lived in London for 3 months, during ______ time he learned some English.

A. this     

B. which    
C. that     

D. same

24. On the wall hung a picture,__________ colour is blue.

A. whose    

B. of which   C. which    

D. its

25. Whenever I met him, _______ was fairly often, I like his sweet and hopeful smile.

A. what       

B. that   
C. which     
D. when

26. He bought a book that could glee him much knowledge and ______ could help him to kill the time.

A. that       

B. where   
C. which     
D. there

27. The boss ______ department Ms. King worked in ten years ago looked down upon women.

A. in which    

B. in that  
C. whose       
D. which

28. Luckily, we'd brought a road map without _______ we would have lost our way.

A. it      


B. that    
C. this    

D. which

29. He made another wonderful discovery, _____ of great importance to science.

A. which I think is   B. which I think it is   C. which I think it   
D. I think which is

30. I think you have got to the point ________ change is needed, or you would fail 

A. when   


B. that    


C. where     

D. which

31. Is this museum ________ they visited last month?

A. that       

B. which   


C. where       

D. the one

32. She was not the woman ________ she was before.

A. what       

B. who     


C. that        

D. where

33. The old lady, _______ had been killed in the war, was given help by the local government.

A. all her children    B. all of her children
C. all of whose children  
D. whose all children

34. It is in Nantong _____ you’re going to pay a visit to ______ this kind of radio is made.

A. /; that


B. where; which
 
C. /; where


D. the; which

35. I saw a woman running toward me in the dark. Before I could recognize who she was, she had run back in the direction ________ she had come.   
   

A. of which    

B. by which     

C. in which     

D. from which
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【答案解析】

1．B。本题题干中的effects和先行词floods之间有所属关系，所以要用whose，这样from whose effects一起引导定语从句。本题答案是：B。

2．A。通过分析属干可以知道。先行词表示的是一个时间段，且在从句中充当时间状语，根据这个意思，用“介词 + 关系代词”引导定语从句。c项中的whose不能用来指代时间。本题答案是：A。

3．C。本题考查“介词+关系代词”的用法。关系代词在定语从句中作介词的宾语时。从句常常由“介词+关系代词”引出。介词的选择，取决于与现行词成从句之间的关系。“在英语剧中扮演角色”应为act in the English play，因此关系代词which前应用介词in，故本题选C。

4．D。本题考查定语从句关系词的选择。本题先行词是cases，意为“个案”。从句中不缺少主语和宾语。故应用where引导定语从句且在从句中作状语。正确答案是D。

5．D。whose引导定语从句时，只能用作定语；其他选项均不能构成定语从句。

6．D。talk的意思是“交谈”，是不及物动词，后面带宾语就要带适当的介词，因为定语从句的先行词是人，一个构成talk with sb.结构，且把介词提前。 

7．D。通过分析可以知道：that evening是定语从句的先行词，但是在句子中用作介词about的宾语，所以不能用when，要用which引导定语从句。    

8．C。在第一个定语从句中，引导词作visited的宾语，应用关系代词作引导词或省略引导词；在第二个定语从句中，I是主语，worked是不及物动词，不能带宾语，故引导词作状语，选where。

9．D。当先行词被形容词的最高级、序数词或the only，the very等修饰时，定语从句要用that引导，而不能用which。    

10．A。引导词在第一个定语从句中作状语，在第二个定语从句中作主语。又因that不能引导非限制性定语从句，故选A。    

11．B。as可单独引导非限制性定语从句，指代整个主句的内容。其位置可在主句之前，也可在主句之后。    

12．D。先行词1949为表示时间的词，引导词代替先行词在从句中作状语，意为共和国于1949年建立，故选when。   

13．D。当先行词为all，everything，nothing，anything，much，little，few等不定代词时，定语从句常用that而不用which引导。

14．C。两句中间为逗号且无连词，说明选项所在句子是个非限制性定语从句，可排除A、D。在B、C中，根据主谓一致原则选C。    

15．B。选项B使两句之间构成并列句，其中that为指示代词，指代前句内容；如将选项所在句子看作非限制性定语从句，则无正确答案。   

16．A。reason作先行词时，如引导词在从句中作状语，用why引导定语从句；如引导词在从句中作主语或宾语，用that或which引导定语从句。引导词在此题中作的是explained的宾语，故选A。    

17．B。此题属于“one of +复数名词+定语从句”结构。在此结构中，如引导词作主语，one前有the only，the very等修饰时，定语从句中的谓语动词用单数；如没有，谓语动词用复数。另外，so far常和现在完成时连用。

18．B。此题属于“介词+关系代词”引导的定语从句。先行词指物时关系代词用which，指人时用whom。

19．D。第一个定语从句相当于the judge gave a prize to the artist。第二个定语从句相当于I have been taught painting for two year by the teacher。

20．C。定语从句相当于he invited all his friends to the club。

21．D。从句的主语family与先行词anyone有所属关系，因此选关系代词whose。

22．B。在非限定性定语从句中Chinese vase与the price有所属关系，the price of which相当于whose price。

23．B。先行词是3 months，this，that，same均不能用于介词前提的定语从句。

24．A。从句的主语colour与先行词picture有所属关系，所以选表示隶属关系的whose。

25．C。非限定性定语从句。先性词是whenever I met him，我经常遇到他一事，关系代词which代替整个主句。

26．C。如果主句有两个定语从句，且已经有一个用关系代词that引导，另一个定语从句用which引导。

27．C。从句的主语department与先行词boss有所属关系，所以选表隶属关系的whose，同时，work in是固定搭配。

28．D。which指先行词a road map， 本题考查了介词without加关系代词which的用法。

29．A。此句是整个句子He made another wonderful discovery作先行词的非限定性定语，

从句缺少主语，which代替整个句子作主语，is of great important to为固定词组，I think为插入语。

30．C。本题考查定语从句。point意为“地点、地步”，通过分析句子的结构，不难看出该从句缺少状语，所以B项、D项可排除，而A项表时间，不合要求，亦排除，因此C项正确。
31．D。主句主语是this museum，is是系动词，缺少表语the one，定语从句的关系代词作宾语省略了。

32．C。关系代词在定语从句中作表语时，只用that，关系代词作从句she was的表语。

33．C。all of whose children中whose在定语从句中作定语，A、B选项看似正确，但不能引导定语从句。

34．A。本题考查定语从句和强调句型。第一空引导的是定语从句，先行词Nantong在从句中作pay a visit to的宾语。第二空考查“It is … that …”的强调句型。

35．D。from which = from the direction。



